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لمكتب السيطرة على العدوى التعليميةالنشرة   
2011كانون الثاني  -العدد الثاني  

 

 ماذا تعرف عن الإيدز؟
 

. هناا المنرض يسنب  HIVالإيدز أو مرض نقص المناعة المكتسبة ينتج من  انايرو  

للاتهابنا  الإنتهازينة وارورا   ةتراجع تدريجي لجهاز المناعة ويترك المريض عُرض

مل ننون  60اإنننق  نند تننة ص ننابة  2009منظمننة الئننلة العالم ننة لعننا   حسنن  صحئننا  ةو

 مل ون حالة وااة م  هؤلاء . 25صنسان مع حدوث 
 

 ؟ HIVكيف ينتقل فايروس 
 

 و مهبنل.السنا ل المننو ، صانرازا  ال، الند ب ينتقل الفايرو  ع  طريق ص ابة ارغش ة المخاط نة

 نر غنقنل الند  من  لانلا   ،لنولادة أو الرضناعةا عن  طرينقمن  ار  للففنل ينتقل الفايرو  أيضا 

 .الإبر الملوثةو الولاز بالآم ، 
 

 ؟ HIV\ AIDSما هي أعراض الإصابة بفايروس 
 

أعننراض الإينندز تنننتج عنن  أمننراض لا تلئننل عننادةا عننند يو  المناعننة الئننل لة. معظننة هننا  

جهناز   ها م  لالا ارمراض هي بكت رية، اايروس ة، افرية أو طف ل ة. والتي يسهل الس فرة عل

ا عُرضنق رورا  مثنل   مناعة سل ة )ولالك تسمى التهابنا  صنتهازينة . ارانخال المئنابون أيضنا

ا مرضى الإيدز من  أعنراض  ور  كابوسي، أورا  عنق الرحة وأورا  الغدد اللمفاوية. يعاني أيضا

دد خة اني الغنمثل   اللرارة، التعنر  بالل نل، القشنعريرة، الضنعع العنا ، نقنص اني النوزن وتضن

 اللمفاوية.
 

 ؟ HIV\AIDSهل يوجد علاج لفايروس 
 

 اردويننة ،بننالرغة منن  وجننود أدويننة تخفننع منن  انندلاة المننرض اإنننق لا يوجنند عننلا  تننا  أو مفعننو 

الو نو   الموجودة تقلل م  نس  الوااة والالتهابا  الانتهازية لكن  هنا  اردوينة مكلفنة ويئنع 

 لإيدز.اهي أاضل السبل للتلكة بوباء لعلا  اإن الو اية صل ها اي بعض الدو . وبسب   عوبة ا
  

 ما هي نسبة الإصابة بعد حادث عرضي؟
 1/300  أ  %0.3م  ولاز صبر  أو أداة حادة يساو  ) نسبة الإ ابة بالفايرو  بعد الإ ابة  

 قة.كم ة  ل لة م  الد  على جلد طب عي لا تشكل أ  لافر، و لة يتة تسج ل أ  ص ابا  بها  الفري 

 

 
 

 ماذا تفعل في حالة التعرض للدم؟
 اي حالة الإ ابة  .1

 ، يغسل مكانالإ ابة بارداة اللادة أو اربرة اي حالة -أ

 بالماء و الئابون.الإ ابة 

المنفقة المئابة بكم ة  تغسلو الفة، أتعرض ارنع اي حالة  -ب

 كب رة م  الماء.

ء بكم ة كب رة م  الما تغسل الع  اي حالة ص ابة الع  ،  - 

 د  قة. 15النظ ع لمدة 

 بلغ المسؤو  عنك. .2

 بلغ مكت  الس فرة على العدوى. .3

. )لا يوجنند دل ننل علمنني أن اسننتخدا  المفهننرا  أو عئننر الجننرب يخفننع منن  الإ ننابة

  . غ ر منئوب بقBleachاستخدا  المب ض )
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 :صمتلان موجز
 هل يوجد علاج للإيدز؟:1س

 د علاجا   وية تتخلص م  الفايرو .يوج -أ

 جد علا .لا يو -ب
 

 الجواب:
نها  نة تخفع م  سرعة الو و  للمرحلنة الصيا كنت تعتقد أنق يوجد علا  اأنت مخفئ. ها  العلاجا  

 و لالك اإن الو اية هي أاضل السبل لللماية م  الإ ابة.للمرض والتي تسمى اللإيدز.
 

 كيف يحمي العاملين بالمستشفيات أنفسهم من الإصابة بالإيدز؟

 ألاا علاجا  و ا  ة لما بعد الإ ابة.بض, ينئح اي حالة التعر -أ

 لا يوجد أ  لافر بالعدوى. -ب

لفب ننة، العنناملون يجنن  أن يتق نندوا بكننل صجننراءا  مقنناي ا السننلامة العامننة والاحت اطننا  مثننل  القفننازا  ا - 

 الاحت اط عند التعامل مع الإبر.

 كل م  أ+  -د

ى. وصيا المرض عل هة أن يتعاملوا باحتراز مع العاملون اي المستشف ا  هة عُرضق لب ئة لافرة لالك الجواب:

مدة  اها لالا تة ألاتمت الإ ابة  بالرغة م  الإحت اطا  اإنق يتة ألاا علاجا  و ا  ة لما بعد الإ ابة على أن ي

 ساعة. 48أ ئاها 
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What do you know about AIDS? 
 

AIDS or Acquired Immunodeficiency Syndrome is caused by 

Human Immunodeficiency Virus (HIV). This condition 

progressively reduces the effectiveness of the immune system 

and leaves individuals susceptible to opportunistic infections and 

tumors. According to UNAIDS 2009 report, worldwide some 60 

million people have been infected, with some 25 million deaths since the 

epidemic began. 

 

How does HIV get transmitted? 
 

HIV is transmitted through direct contact of a mucous membrane or the 

bloodstream with a bodily fluid containing HIV, such as blood, semen, 

vaginal fluid, preseminal fluid, and breast milk. This transmission can 

involve blood transfusion, contaminated hypodermic needles, exchange 

between mother and baby during pregnancy, childbirth, breastfeeding. 

 

What are the symptoms of HIV/AIDS? 
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The symptoms of AIDS are primarily the result of conditions that do not 

normally develop in individuals with healthy immune systems. Most of 

these conditions are infections caused by bacteria, viruses, fungi and 

parasites that are normally controlled by the immune system that is why they 

are called "Opportunistic infections". People with AIDS also have an 

increased risk of developing various cancers such as Kaposi's sarcoma, 

cervical cancer, and lymphomas. Additionally, people with AIDS often have 

systemic symptoms of like fevers, sweats (particularly at night), swollen 

glands, chills, weakness, and weight loss. 

 

Is there a treatment for HIV/AIDS? 
 

Although treatments for AIDS and HIV can slow the course of the disease, 

there is no known cure or vaccine. Antiretroviral treatment reduces both the 

mortality and the morbidity of HIV infection, but these drugs are expensive 

and routine access to antiretroviral medication is not available in all 

countries. Due to the difficulty in treating HIV infection, preventing 

infection is a key aim in controlling the AIDS pandemic. 

 

 

What is the risk of infection after an occupational exposure? 
 The risk of HIV infection after a needle stick or cut exposure to HlV- 

infected blood is 0.3% (i.e., about 1 in 300). Stated another way, 

99.7% of needle stick/cut exposures do not lead to infection. 

 A small amount of blood on intact skin probably poses no risk at all. 

There have been no documented cases of HIV transmission due to an 

exposure involving a small amount of blood on intact skin (a few 

drops of blood on skin for a short period of time). 

 

What to do if you were exposed to blood? 
 

1. Wash needle sticks and cuts with soap and water. 

2. Flush splashes to the nose, mouth, or skin with water. 

3. Irrigate eyes with clean water, saline. 

4. Inform your supervisor. 

5. Contact the infection control office. 
 

(No scientific evidence shows that using antiseptics or squeezing the wound 

will reduce the risk of transmission of a bloodborne pathogen. Using a 

caustic agent such as bleach is not recommended). 

 

Quiz 
Q1: Is there a cure for AIDS? 

a) Yes, antiretroviral medication kills the HIV cells 

b) No, there’s no cure yet 
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Answer: If you think antiretroviral medication is a cure for AIDS, you’re 

mistaken. These drugs only slow down the progression from being HIV + to 

full blown AIDS (the final and fatal stage of infection). 

“Prevention is better than cure” is most applicable when it comes to AIDS, 

simply because there is no cure. 

 

Q2: How do health care workers protect themselves from infection 

with HIV? 
a) In case of contact, they are advised to take Post Exposure Prophylaxis 

(PEP) drugs 

b) They don’t run a risk of contracting the infection 

c) Workers must take all possible precautions including using waterproof 

gloves, handling needles with care etc 

d) Both a and c 

Answer: HCW generally operate in high-risk environments and are hence 

advised to take the utmost care when dealing with infected patients. Despite 

several precautions if viral contact does take place, PEP drugs should be 

taken within a maximum of 48 hours. 

 


